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راســتش برخلاف بســیاری که به ایده سیم کارت 
بــدون فیلترینــگ ویــژه گردشــگران خارجــی 
می خندند، مــن یکی از ایــن ایده عــزت ضرغامی 
خوشــم آمــد! دلیلــش هــم ایــن اســت کــه اصولاً 
اعتقــاد دارم دنیــای سیاســت و کابینــه دولــت 
جایی اســت برای چانه زنی بر ســر منافــع گروه ها 
و بخش هــای مختلــف. وزیــر گردشــگری هــم بــا 
همین زاویه ایده ای را مطــرح کرده که فکر می کند 
منافع بخشــی از گروه هــای مرتبط 
با وزارت خانــه اش را تأمین می کند. 
او گفتــه خارجی هایــی که بــه ایران 
می آیند، نیــاز دارند بــه واتس اپ و 
اینســتاگرام و دیگر پیام رســان های 
بین المللی دسترسی داشته باشند 
و با وضعیت فعلی اینترنت خیلی 
اذیت می شــوند و بهتر اســت برای 
آنها سیم کارت های ویژه ای طراحی 
شــود که در آن اینترنت یــا حداقل 
دسترســی بــه برخــی پلتفرم هــای 
بین المللی آزاد باشد. جالب اینکه ضرغامی این 
ایده را برای کسب وکارهای ایرانی حوزه گردشگری 

هم مطرح کرده است.
قبول دارم که حق داریم از وزیر گردشــگری کشور 
بخواهیم دغدغه گردشگران داخلی را هم داشته 
باشــد که وقتــی در یک آخــر هفتــه مثلاً بــه موزه 
ســعدآباد می رونــد و می خواهنــد چهارتا عکس 
خــوب از تفریــح آخــر هفته شــان در اینســتاگرام 
بگذارند و هم فرهنگ گردشــگری را ترویج کنند و 
هم داشته هایمان از میراث تاریخی مان را نمایش 
دهند، خون به جگر می شــوند. اما احتمــالاً آقای 

ضرغامی بگوید من فعــلاً برای داخلی هــا کاری از 
دستم برنمی آید، ولی برای خارجی ها که می توانم 

قدمی بردارم. 
حــالا اینها را نگفتــم که بگویــم از طرفــداران وزیر 
گردشگری هستم یا ایده ها و حرف ها و اعمالش 
را می پسندم، بلکه حرف اصلی بر سر این است 
کــه اصــولاً کارکــرد وزرا و وزارت خانه هــا توجــه بــه 
حقــوق شــهروندان و کســب وکارهای مرتبــط بــا 
حــوزه خودشــان اســت. قبــلاً هــم گفتــه ام کــه با 
اینترنــت ویــژه و رانتــی و اختصاصــی بــرای گروه 
یا عــده خاصــی به شــدت مخالفــم. امــا اینهــا را 
نوشــتم که بگویم کاش وزرایی چون وزیر اقتصاد 
و صمت و مهم تر از همه وزیر ارتباطات هم کمی 
به فکر منافع کسب وکارهای مرتبط با حوزه شان 
می بودند که وضعیت فعلی اینترنت و ناپایداری 
و محدودیت هایــش خــون بــه جگــر آنهــا کــرده 
اســت. اینکه کســی یا جایی دیگر اینترنــت را به 
هر دلیلی به وضع فعلی کشانده یک چیز است، 
اینکــه مــا به عنــوان وزیــر یــک حــوزه تخصصی، 
مطالبات کسب وکارها و کارآفرینان حوزه خودمان 
را جدی بگیریم و دنبال کنیم و از در انکار آنها وارد 
نشویم یک چیز دیگر. به نیت و آنچه در سر آقای 
ضرغامی می گذرد شبهه ای وارد نمی کنم و فرض 
را بر تلاش راســتینش برای حل کردن مشــکلات 
کســب وکارهای گردشــگری بــه شــیوه خــودش 
می گــذارم. امــا غبطه می خــورم که چــرا صداقت 
و شــهامت ضرغامــی در ابــراز اینکــه وضعیــت 
اینترنــت فعلــی بــرای گردشــگر و کســب وکار 
گردشــگری چقــدر نامناســب اســت، در فضــای 

مدیران آی تی دیده نمی شود؟

INTROسرآغاز

دغدغه اینترنتی وزیر گردشگری و یک پرسش
 از وزرای مرتبط با حوزه نوآوری و اقتصاد

صداقتضرغامی
درمواجههبااوضاعاینترنت

رضا جمیلی 
سردبیر
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انجمن صنفی VODها: 

تشکیلمجمع«رصتا»غیرقانونیاست

مشکلاینوتکسدرجذبمخاطبان
خارجیبهدلیلشرایطاینترنت

در پی نگرانی انجمن صنفی شــرکت های نمایش ویدئویی 
برخط )VODها(، از خبر تشــکیل مجمع عمومی »رصتا« 
و برگزاری انتخابات شورای راهبری این مجمع توسط ساترا 
)بازوی مقررات گذاری صداوســیما در حــوزه صوت وتصویر 
فراگیــر در حــوزه فضــای مجــازی(، اعضــای این انجمــن در 
بیانیه ای ایــن اقــدام را غیرقانونی و مداخلــه در امور صنفی 
کسب وکارهای خصوصی دانستند و نسبت به عواقب آن 
هشــدار دادند. انجمن VODها تشکیل مجمع رصتا را که 
مخفف »رسانه های صوت و تصویر فراگیر ایران« است، یک 
مولد غیرقانونی و ضدصنفی معرفی کرده است. این انجمن 
گفته که ساترا با راه اندازی این مجمع، از برخی پلتفرم های 
نمایش آنلاین برای حضور در کمیســیونی بــا هدف صدور 
مجوزهــای تولیــد و نمایش و تشــکیل یک مجمــع صنفی 
دعوت به عمــل آورده، در حالی که مطابق بــا اصل بنیادین 
»عــدم صلاحیــت« در حقــوق عمومی »هیــچ مقــام اداری 
صلاحیت هیچ ابتــکار و اقدام اعم از صدور دســتورالعمل، 
مقــررات و ممانعــت از حقــوق مصــرح اشــخاص حقیقــی 
و حقوقــی را نــدارد، مگر آنکــه قانون چنیــن اجــازه ای به وی 
داده باشد«. در این بیانیه یادآوری شده که با وجود تکاپوی 
چندساله سازمان صدا و سیما جهت مشروعیت بخشی به 
ساترا با استفاده از گنجاندن ردیفی در قانون بودجه، شورای 
محترم نگهبان به دلیل مغایرت با اصل ۵۲ قانون اساســی، 

همواره با هوشــمندی آن را رد کرده، اما همچنان مشــخص 
نیست مجموعه ساترا بدون صلاحیت قانونی با چه نیتی 
به دنبال تشــکیل مجموعه رصتا و مداخله در امور صنفی 
و انجام وظایف تصریح شــده برای بخش خصوصی است. 
همچنین در این بیانیه آمده است: »بر اساس ماده ۳ قانون 
بهبود مســتمر محیــط کســب وکار، دســتگاه های اجرایی 
مکلف اند همگام با تدوین یا اصلاح مقررات، بخشــنامه ها 
و رویه هــای اجرایی، نظــر تشــکل های اقتصــادی ذی ربط را 
مورد توجــه قرار دهنــد. از آنجــا که انجمن صنفــی نمایش 
ویدئویی برخط که مســتند به ماده ۱۳۱ قانون کار تشــکیل 
و در حال حاضر تنها نماینده قانونی کسب وکارهای تولید 
و نمایــش ویدئویــی برخــط اســت؛ صرف نظــر از اینکــه آیــا 
ساترا اجازه تشکیل چنین کمیسیونی را داراست یا نه، آن 
مجموعه به جای ورود به مسائل صنفی و ایجاد تشکیلات 
موســوم به رصتا باید در موارد مورد نیــاز از این انجمن برای 
انجام امور مربوط به نمایندگی بخش خصوصی دعوت به 
عمل می آورد.« این انجمــن در پایان یادآور شــده که بر این 
اســاس و با توجه به تجربیــات تلخ مشــابه و ضربه هایی که 
مداخله غیرضــروری بخش هــای دولتی در امــور صنفی به 
کســب وکارهای بخش خصوصی وارد کرده و همــواره مورد 
مذمت مسئولان عالی کشور بوده، خواستار توقف این اقدام 

غیرقانونی ساتراست.

نمایشــگاه بین المللــی اینوتکــس ۲۰۲۳ کــه قــرار اســت 
اواســط اردیبهشــت ماه برگزار شــود، در ایــن دوره به خاطر 
محدودیت های اینترنتی برای جذب شرکت کنندگان خارجی 

با مشکل مواجه شده است. 
ســجاد عباســی فشــمی، دبیــر دوازدهمیــن نمایشــگاه 
بین المللی نوآوری و فنــاوری در این باره بــه کارنگ می گوید:  
فیلترینگ و محدودیت های اینترنت در بیش از هفت ماه 
گذشته، کســب وکارهای اســتارتاپی را که بر بستر اینترنت 
متمرکز بودند، به شــدت تحت تأثیر قــرار داده، به طوری که 
رویداد اینوتکــس نیــز در ارتباط بــا مخاطبان خــود، به ویژه 
مخاطبان بین المللی دچار اخلال شــده است. با این وجود 

عباســی فشــمی باور دارد ادامه دار بودن این محدودیت ها 
نباید باعث جلوگیری از برگزاری رویدادی شود که می تواند 
فعالان اکوسیستم اســتارتاپی را گرد هم جمع کند تا با هم 
در مــورد ایــن موضوع بــه گفت وگــو و تبــادل نظــر بپردازند. 
ایجــاد شبکه ســازی از بیــن کارآفرینــان ملــی و بین المللی، 
افزایش ارتباطــات B2B بین شــرکت های فناورانه و افزایش 
ســرمایه گذاری در حــوزه نــوآوری و فنــاوری کشــور از جملــه 
اهدافــی اســت کــه دبیــر نمایشــگاه اینوتکــس بــرای ایــن 
رویداد برمی شــمارد. او تأکیــد می کند که با وجــود همه این 
محدودیت های اینترنتی، درخواســت برای حضــور در این 

دور از نمایشگاه قابل توجه بوده است.
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نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

NEWSخبر

تحریم دبیر شورای فضای مجازی
نــام محمدامیــن آقامیــری، دبیر 
جدید شــورای عالی فضــای مجــازی وارد 
فهرست تحریم وزارت خزانه داری آمریکا 
شد. پیش از این، نام دبیر سابق این شورا، 
یعنی ابوالحســن فیروزآبادی هــم در این 

فهرست قرار گرفته بود. 

 انتشار »کسب و کار نوین مشاوره«
انتشــارات راه پرداخــت، کتــاب 
»کسب و کار نوین مشاوره« را با حمایت 
شــرکت تجــارت الکترونیــک پارســیان و 

اپلیکیشن تاپ منتشر کرد.

تغییر مدیرعامل شاپرک
مدیرعامل شرکت شاپرک تغییر 
کرد و بــا رفتــن »کاظــم دهقــان«، در حال 
حاضــر »فرهــاد فائــز«، سرپرســتی ایــن 

مجموعه را به عهده گرفته است.

سیم کارت  بدون فیلتر 
برای خارجی ها

ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی می گوید: 
ارائه ســیم کارت هایی کــه اینترنــت بدون 
فیلتر دارنــد بــرای گردشــگران خارجی در 

آستانه تصویب است.

فاز اول طــرح اتصال متقابــل پیام رســان های داخلی بله، 
ایتا، گپ و آی گپ با حضور وزیر ارتباطات رونمایی شــد. 
عیسی زارع پور در این مراسم بارها تأکید می کند که یکی 
از سیاست های اصلی وزارت ارتباطات که از زمان شروع 
به کار او در این وزارتخانه کلید خورده، حمایت حداکثری 
از شبکه های اجتماعی و پیام رسان های بومی بوده است.
در حالــی کــه دربــاره امنیــت اجــرای ایــن طــرح و حفــظ 
اطلاعــات و حریــم خصوصــی کاربــران آنها پرســش های 
زیادی وجود دارد، وزیر ارتباطات در حاشیه این رونمایی 
اعلام می کند کــه برای اجــرای طــرح اتصــال متقابل بین 
پیام رسان ها از اســتانداردترین پروتکل امنیتی استفاده 
شده و تمام پیام ها به صورت End-To-End در این طرح 

رمزنگاری می شوند. 
عیسی زارع پور در پاسخ به کارنگ در مورد اینکه آیا برای 
اجرای این طرح مرکز تبادل پیامی راه اندازی شده است، 
می گویــد: »هیــچ مرکــز تبــادل پیامــی وجــود نــدارد. یک 
پروتکل امنیتی تعریف شده که پیام رسان ها از طریق آن 
به یکدیگر متصل می شوند و این پروتکل هم کاملاً امن و 
استاندارد است و به شیوه End-To-End پیام ها در این 

پروتکل رمزنگاری می شوند.«

او ادامه می دهد: »وزارت ارتباطات به عنوان تنظیم گر این 
حوزه پروتکل های امنیتــی در این زمینــه را تدوین کرده و 

روی اجرایی شدن این طرح هم نظارت دارد.«
زارع پــور اعــلام می کنــد کــه پیاده ســازی ایــن پروتــکل بــا 
یــن شــیوه امنیتــی خواســت خــود صاحبــان  بالاتر
پیام رســان ها بــوده و تأکیــد دارد که ایــن پروتــکل امنیتی 
بر اســاس اســتاندارد روز دنیا و کاملاً امن اســت و حریم 
خصوصــی افــراد را محتــرم می شــمارد، به طــوری کــه هر 
فردی بر اساس سلیقه  خود می تواند قابلیت اتصال را در 

پیام رسان فعال یا غیرفعال کند.
زارع پور به این سؤال که با وجود خلاء قانونی در این زمینه 
چگونه قرار است این طرح به اجرا درآید، پاسخ می دهد:  
»مجموعــه ضوابــط فعالیــت ســکوهای پیام رســانی را بر 
اســاس ابلاغیــه شــورای عالــی فضــای مجــازی در ســال 
۱۳۹۵ تهیه کرده ایم و ایــن ضوابط در مســیر تصویب در 
کمیسیون سازمان تنظیم مقررات قرار دارد. این ضوابط 
فعالیت پیام رسان ها را بر اساس قانون هایی که در زمینه 
حریم خصوصی در کشــور وجود دارد، مشخص خواهد 

کرد.«
زارع پور در پاسخ به ســؤال کارنگ مبنی بر اینکه آخرین 

وضعیت لایحه حمایت و حفاظت از داده های شخصی 
بــه کجا رســیده، نیــز می گویــد: »ایــن لایحه هــم در حال 
نهایی شــدن اســت. بر ســر اینکه آیا ایــن لایحــه باید در 
کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال بررســی شــود یا در دولت، 
اختــلاف حقوقــی وجــود داشــت؛ امــا در نهایــت بــه این 
جمع بنــدی رســیدیم کــه ایــن لایحــه در صحــن دولــت 

بررسی شود.«
او با اعلام اینکه حمایت از پیام رسان های بومی به خاطر 
ایجاد محدودیت روی برخــی پلتفرم های خارجی نبوده ، 
می افزاید: »نیمه دوم سال گذشته به خاطر شرایط کشور 
تصمیم  گرفته شد، بعضی از پلتفرم های خارجی محدود 
شــوند، بنابرایــن در مســیری کــه بــرای رشــد پلتفرم های 
داخلــی دنبــال می کردیم با مشــکل مواجه شــدیم و لازم 
بــود تــا راهــی بــرای ارتبــاط مــردم در شــرایط محدودیت 

ایجاد کنم.«
او ادامــه می دهد: »در پیام رســان های داخلی توانســتیم 
امکانات خــوب و پایداری فراهــم کنیم. الان به شــرایطی 
رســیده ایم کــه ایــن پیام رســان ها روزانــه میزبــان چند ۱۰ 
میلیون کاربر هستند و در حال حاضر بیش از ۳۵ میلیون 

کاربر یکتا دارند.«

رونمایی از فاز اول طرح اتصال 
 متقابل پیام رسان های داخلی

با حضور وزیر ارتباطات

اما و اگرهای 
یک اتصال 

پس از چند سال وقفه

نمایشگاهالکامپتیرماهبرگزارمیشود
بنابــر اعــلام ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای کشــور، 
بیست و ششــمین نمایشــگاه الکامــپ بعــد از ســال ها 
وقفه بالاخــره در تیرماه امســال برگزار می شــود. در این 
اطلاعیه تأکید شده که متقاضیان مشارکت در این دوره 
نمایشــگاه الکترونیک، کامپیوتر و تجــارت الکترونیک 
)الکامــپ( می تواننــد از روز شــنبه ۹ اردیبهشــت بــرای 

حضور در این رویداد ثبت نام کنند.
به گزارش روابط عمومی ســازمان نظــام صنفی رایانه ای 
کشــور، با توجه بــه پیگیــری و هماهنگی این ســازمان با 
دستگاه ها و ســازمان های متولی، نمایشــگاه الکامپ از 
تاریخ ۴ تا ۷ تیرماه ۱۴۰۲، در محل دائمی نمایشگاه های 
بین المللــی تهــران برگــزار می شــود و بــر ایــن اســاس 
پیش ثبت نــام آن از شــنبه )۹ اردیبهشــت( در پایــگاه 
 iran-elecomp.com اینترنتی نمایشــگاه به نشــانی

امکان پذیر است.

بر اســاس اعــلام ســتاد برگــزاری الکامــپ، در ایــن دوره 
از نمایشــگاه ماننــد دوران قبــل، متقاضیــان فضــای 
نمایشــگاهی کمتــر از ۸۰ متــر مربــع،  بعــد از ثبت نــام، 
تأیید مدارک و جانمایی غرفه توســط ســتاد برگزاری در 
سایت الکامپ، ۴۸ ســاعت فرصت دارند تا با پرداخت 

هزینه های مرتبط، ثبت نام خود را قطعی کنند.
متقاضیــان بــالای ۸۰ متــر مربع نیــز پــس از ثبت نام در 
ســایت الکامپ، به ترتیب اولویت زمانــی ثبت نام، برای 
جانمایی دعوت خواهند شد و این گروه نیز پس از تعیین 
فضــای غرفــه، ۴۸ ســاعت مهلــت خواهند داشــت تا با 

تسویه حساب مالی، ثبت نام خود را قطعی کنند.
ســازمان ها و نهادهای دولتی متقاضی هم مانند بخش 
خصوصــی، می تواننــد بــا مراجعــه بــه ســایت الکامــپ 
ثبت نام کنند. ثبت نام این گروه از متقاضیان نیز پس از 

تسویه حساب مالی قطعی خواهد شد.
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تک فين
F I N T E C H

بانک تجارت که ۴۲ ســال اســت به عنوان بانک مشتریان 
بــزرگ شــناخته می شــود، در ســال ۱۴۰۱ رویکــرد و نــگاه 
خــود را بــرای تأمین نیازهــای خرد مشــتریانش تغییــر داد 
و بــه حوزه هــای جدیــدی از جملــه بانکــداری شــخصی و 
تســهیلات خــرد ورود کــرد. مــوج این تغییــرات بــه ترکیب 
اعضای هیئت مدیره بانکی و شرکت های زیر مجموعه نیز 
رسید و افراد جدیدی برای خلق نوآوری وارد ساختار بانک 

تجارت شدند.
به گفته مرتضی تــرک تبریزی،  رئیــس هیئت مدیره بانک 
تجارت، این بانک که ســالیان متمادی بر مشــتریان بزرگ 
و ســازمانی تمرکــز داشــت، بــر آن شــده همزمــان بــا ارائــه 
خدمت به مشــتریان ســازمانی، نیازهــای خرد آنهــا را هم 
شناســایی کــرده و پوشــش دهــد؛ موضوعــی کــه افزایــش 
تعداد اپلیکیشــن ها و خدمات بانکــی تجارت را بــه دنبال 
داشته است. بر این اساس، خدمات احراز هویت، امضای 
دیجیتــال، BNPL و تســهیلات، از جملــه ســرویس های 
ارائه شده در اپلیکیشــن های جدید بانک تجارت هستند 
که طراحی هرکدام از آنها به یکی از شرکت های زیرمجموعه 
هلدینگ فناوری اطلاعات بانک سپرده شد. با این رویکرد 
جدید بانــک تجارت در ســالی که گذشــت، یــک میلیون و 
6۰۰ هزار نفر مشــتری جــذب و از این طریق بــه درآمدهای 

غیرمشاع جدید دست پیدا کرد.
او همچنیــن با توجه به ســاختار بانک، تأکید کرد ســرعت 
تحولات ممکن است کند به نظر برســد، اما حرکت در این 
مســیر، متوقــف نخواهد شــد. ســرعت، چابکی و نــوآوری 
اولویت های جدی بانک هســتند و طبیعی اســت که برای 

رسیدن به این اهداف، مترصد تغییرات باشیم.

 اپلیکیشنی در حوزه تسهیلات بانکی
طراحی و ارائه اپلیکیشن باجت هم یکی دیگر از اقدامات 
بانک تجارت در سال ۱۴۰۱ اســت. این نرم افزار کاربردی به 
بخش تســهیلات بانک تجارت اختصاص دارد و شــرکت 
ســیمرغ تجــارت آن  را بــا قابلیت هــای مختلفــی از جملــه 
امکان احراز هویت، درج امضای دیجیتال و صدور ســفته 
الکترونیک ارائه داده است. ترک تبریزی می گوید: »انواع 

تســهیلات قرض الحســنه از جملــه وام ازدواج، خدمــت 
الان بخر بعداً پرداخت کن، دسترســی بــه لندتک های تارا 
و ازکــی وام و کیپا خدمــات فعلی و فعال اپلیکیشــن باجت 
هستند. البته سفته الکترونیکی وارد فضای آزمایشی شده 
و کاملاً آماده است و منتظر هستیم تا مجوزهای مربوط به 

اجرای آن از سوی وزارت اقتصاد صادر شود.«
تــرک تبریــزی تولیــد اپلیکیشــن فعــال باجــت در حــوزه 
تســهیلات قرض الحســنه و BNPL را یکــی از مهم تریــن 
اقدامات بانک در ســال گذشــته می داند: »توجــه به حوزه 
تســهیلات خــرد در راســتای پیشــبرد مفهــوم بانکــداری 
شــخصی در بانــک تجــارت اســت.« بــه گفتــه او، درآمــد 
غیرمشــاع بانــک از این بخــش در ســال ۱۴۰۱ با رشــد ۱۳۰ 
درصدی، رقمی معادل ۱۰۰ میلیارد تومان برآورد شده است.

 دیتابیس اطلاعات هویتی
یکی دیگر از اقدامات بانک تجارت در ســال ۱۴۰۱، طراحی 
و عرضــه اپلیکیشــن ســها )SOHA( بــود؛ ســها بــه مثابــه 
یک دیتابیــس از اطلاعات هویتی افراد اســت که در ســایر 
بانک ها و بسترها هم قابلیت اســتفاده دارد؛ مشتری یک 
بار اپلیکیشــن را نصــب و مراحل احراز هویتــش را تکمیل 
می کند و هربار برحسب نیازش عملیات مورد نظرش )مانند 
امضای دیجیتال( را انجــام می دهد. به گفته ترک تبریزی، 
سها از جمله اپلیکیشن هایی است که با نگهداری هویت 
دیجیتال مشتریان، احراز یکباره آنها را برای انجام امضای 

دیجیتال تسهیل می کند.

 تأمین مالی در لحظه
پلتفــرم اکوتــام هــم یکــی دیگــر از خدمــات طراحــی شــده 
بانک در ســال گذشــته اســت. ایــن خدمــت که بــا اتصال 
تعاملات تجاری فی مابین خریداران، فروشندگان، بانک ها 
و مؤسسات مالی، امکان تأمین مالی مؤثر، کارا و آنی را برای 
هریک از خریداران و فروشندگان در اکوسیستمی دیجیتال 
فراهم می کند. این پلتفرم در شرکت شایان تجارت طراحی، 
تولید و پیاده سازی شده است. صورت حساب الکترونیکی، 
مدیریت حــد اعتبــاری، مدیریــت ابــزار تجاری، داشــبورد 

شــرکت های کوچک، متوســط، همچنیــن بــزرگ و عمده و 
مدیریت تأمین کننــدگان از امکانات اصلــی و اختصاصی 

پلتفرم اکوتام محسوب می شوند. 

 ارتقای امنیت اطلاعات بانکی
ترک تبریزی در ادامه با تأکید بر اقدامات بانک به منظور 
ارتقای امنیت اطلاعات بانکــی و رفع نگرانی های امنیتی 
توضیح داد: »مرکز عملیات امنیت با هدف مانیتورینگ 
رخدادها، رویدادها و دفع حملات به بانک در سال ۱۴۰۱، 
 )EPS( با پیش بینی ظرفیــت ورودی ۵۰۰۰۰ لاگ در ثانیه
طراحی و راه اندازی شد. برای بهبود بهره وری این بخش تا 
اواسط سال ۱۴۰۲ تعداد سنسورها را در تمام بخش های 
بانک از جمله اپلیکیشن های موجود مانند همراه بانک، 
اینترنت بانک، شعب و... افزایش داده و با افزودن IPS و

IDS های جدید در نقاط مختلف و حساس شبکه بانک 
و دریافت لاگ از آنها، ظرفیت مرکز عملیات امنیت بانک 
را به تدریج تا پایان ســال جاری به ۲۰۰ هــزار لاگ در ثانیه 

خواهیم رساند.«

 راه انــدازی حوزه هــای غیرفعــال »ایــران 
کیش«

مردادماه بخش نامــه  ضوابط اجرایی تأســیس، فعالیت 
و نظــارت بــر شــرکت های ارائه دهنــده خدمــات پرداخت 
مشتمل بر ۴۴ ماده و ۹ فصل از سوی بانک مرکزی ابلاغ 
شــد؛ ســه پارامتر افزایش ســرمایه ثبتی و میــزان تملک 
۵۱ درصدی ســهام شرکت توســط مؤسســات اعتباری و 
واحدهای وابسته و داشتن ۵۰۰ هزار دستگاه ابزار فیزیکی 
از چالش  برانگیزترین مفاد این ضوابط برای پی اس پی  های 

فعال بازار بود.
بنابر گفته هــای رئیس هیئت مدیره بانک تجــارت، ایران 
کیش شرکت پرداختی وابســته بانک تجارت که در رتبه 
هفتــم گــزارش شــاپرک هــم قــرار دارد در راســتای اجرای 
ضوابط جدید تأسیس پی اس پی ها قصد دارد حوزه های 
غیرفعــال خــود را دوبــاره راه انــدازی و با خرید دســتگاه از 

شرکت های داخلی به بخش های جدید بازار ورود کند. 

روایت مرتضی ترک تبریزی، رئیس هیئت مدیره بانک تجارت از سال ۱۴۰۱
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کاهش چشم گیر ارزش 
سهام بانک آمریکایی 

ریپابلیک
درآستانهسقوط

 قیمــت ســهام بانــک فرســت 
ریپابلیک که قبل از سقوط بانک 
سیلیکون ولی )SVB( روی ۱۱۵ دلار معامله 
می شد، در انتهای روز پنجشنبه با 6/۱۹ 
دلار بسته شد؛ اما روز جمعه، با ۴۰ درصد 
ســقوط بــه ۳/۷۲ دلار رســیده و حتی در 
نقطــه ای ۳ دلار را نیــز تجربــه کــرد. ایــن 
فروپاشــی  زمــان  از  شــدید  ســقوط 
ســیلیکون ولی و همین طور در مقایسه با 
میانگیــن رقــم ۵۲ هفتــه ای ایــن بانــک، 
۱۷۱/۰۹ دلار، مشکلات فرست ریپابلیک 
را دوچنــدان کــرده و آن را در معرض خطر 

فروپاشی قرار داده است.

 گــزارش فرســت ریپابلیــک از 
دارایــی ســه ماهه پایانــی ســال 
بحــران  از  قبــل   - میــلادی  گذشــته 
ســیلیکون ولی - بالــغ بــر ۱۷6/۴ میلیارد 
دلار ســپرده مشــتریان بــوده کــه نشــان 
می دهد حجم قابل توجهی از سپرده های 
مشــتریان، از این بانک خارج شده، چون 
ایــن رقــم را بــه ۱۰۴/۵ میلیــارد دلار در 
ســه ماهه نخســت امســال کاهــش داده 
اســت. البتــه ۳۰ میلیــارد دلار از ایــن رقم 
مربــوط بــه ســپرده های بانک هــای دیگــر 
اســت و ایــن موضــوع می توانــد حجــم 
سپرده های خروجی از فرست ریپابلیک را 

تا حدودی کمتر کند.

ســقوط  مــورد  در  اگرچــه   
ســیلیکون ولی، دولــت ایــالات 
متحــده آمریــکا تضمین کــرده بــود کلیه 
ســپرده های مشــتریان در ایمنــی کامل و 
قابل دسترســی هســتند، امــا هنــوز هیچ 
اقدامــی کــه نشــان بدهــد ســپرده های 
مشتریان قابل دســترس هستند صورت 
کــه  نیســت  هــم  معلــوم  و  نگرفتــه 
ســپرده گذاران فرســت ریپابلیــک نیز در 
صــورت بــروز اتفــاق مشــابه، از چنیــن 

حمایت هایی برخوردار شوند.
اگر می پرســید که با وجــود این وضعیت، 
چــرا مشــتریان هنــوز ســپرده های خــود 
را در فرســت ریپابلیــک نگــه داشــته اند، 
بایــد بگوییــم یکــی از مهم تریــن دلایــل 
این امــر، تجربه تلخی اســت کــه در مورد 
ســیلیکون ولی داشــته اند. آنهــا به خوبی 
می داننــد کــه کــوچ ایــن ســپرده ها از یک 
بانــک بــه بانــک دیگــر، فقــط اوضــاع  را 

خراب تر می کند و به بحران دامن می زند.

NEWSخبر
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رگولاتوری
R E G U L A T I O N

 محمدجعفر نعناکار، وکیل پایه یک دادگستری
و استاد دانشگاه می گوید عمده مشکل کسب و کارهای نوآور 

ناآگاهی از حقوق شان است

اخیراً با رسانه ای شدن محکومیت اسنپ در شورای 
رقابت به خاطر شکایتی که تپسی از این شرکت داشت، 
موضوع انحصارگرایی و رفتارهای ضد رقابتی در فضای 

اکوسیستم کسب و کارهای نوآور در مرکز توجه قرار گرفته 
است. برخی فعالان حوزه استارتاپی از اقدام های ضد 

رقابتی شرکت های بزرگ که موجب آسیب دیدن مجموعه 
آنها شده می گویند و ظاهراً گستردگی چنین اتفاقاتی در 
این حوزه قابل توجه است. محمدجعفر نعناکار از جمله 

حقوقدانان آشنا به فضای اکوسیستم، باور دارد اغلب 
شرکت های این حوزه از حقوق خود به قدر کافی آگاهی 

ندارند و به دنبال احقاق حق خود نیستند.

ماهیت رقابت سالم و ناسالم در قانون به 
چه صورت مطرح شــده؟ آیــا جرم انگاری نیز شــده 

است؟ 

اصلی ترین قانونی که در زمینه رقابت، رقابت پذیری و 
انصاف وجود دارد، قانون اجرای اصل ۴۴ است. آنجا 
رقابت تعریف شده و بر اساس آن می توان رقابت سالم 
و غیرســالم را از هم تمیــز داد؛ همچنیــن در این قانون 
مجــازات و ضمانــت اجرایی هم بــرای ایــن موضوع در 
نظر گرفته شده اســت. به صورت کلی، رقابت در بازار 
باید به گونه ای باشــد که هر شــخصی اعــم از حقیقی 
و حقوقــی کــه دارای کالا یــا خدمــات اســت، بتوانــد از 
ظرفیت بــازار به صــورت منصفانــه اســتفاده کند. هر 
وقت این حالت منصفانه از بین برود، شما وارد رقابت 
منفی یا ســلبی شــده اید و بابت آن می تــوان مجازاتی 
در نظر گرفــت. این موضــوع در همان قانــون اصل ۴۴ 
جرم انگاری شده است. بر این مبنا اگر شما برای مثال 
وارد انحصار شوید یا به هر نحوی رقابت ناسالم داشته 
باشــید، اگر تخلف شــما را هیئت مربوطــه تأیید کند، 

تضییع حق مشمول 
مرور زمان نمی شود

اسماعیل شجاعی، سخنگوی شورای رقابت:

مستنداتکاملباشد
روندرسیدگیطولانینیست

INTERVIEWگفت وگو

در روزهــای اخیــر، شــکایت تپســی از اســنپ و 
ماجرای رفتار ضد رقابتی ما را به این فکر انداخت 
که در شورای رقابت چه می گذرد؟ روند کار در این 
شــورا چگونه اســت و وظیفه این نهاد چیســت. 
اسماعیل شــجاعی، سخنگوی شــورای رقابت به 

سؤالات کارنگ در این زمینه پاسخ داده است.
سخنگوی شورای رقابت درباره روند کار این شورا 
و مراحلی که یک شکایت ثبت شده طی می کند 
تا بــه نتیجــه برســد، می  گویــد: »روال کار شــورای 
رقابت به این صورت است که شکایت ثبت شده 
در معاونت حقوقی شورای مرکز ملی رقابت مطرح 
می شود و برای آن کارگروه شکل می گیرد. سپس 
در مرحله مطالعه با کمک کارشناسان اقتصادی، 
بازار مرتبط با شکایت به طور دقیق بررسی و بعد 
از تکمیل مستندات و اطلاعات در صحن شورا به 
آن رسیدگی می شود.« اسماعیل شجاعی اضافه 
می کنــد: »در چهارچوبــی کــه قانون برای شــورای 
رقابت تعیین کرده، این شورا وظیفه پایش بازارهای 
مختلف را دارد تا رقابت در جریان باشد و انحصار 
اتفــاق نیفتــد؛ همچنیــن اگــر در بــازاری انحصار 
شــکل گرفتــه، شــورا وظیفــه دارد آن را مدیریــت 
کرده و برای آن دســتورالعمل بنویســد. در شورای 
رقابت، یک فــرد یا شــرکت می تواند علیــه یک یا 
چند شــرکت دیگــر و همچنین علیــه بخش های 
دولتــی شــکایت خــود را مطــرح کنــد.« او دربــاره 
ورود مستقل شــورای رقابت به بازارها بدون آنکه 
شکایتی ثبت شود، می افزاید: »در این حالت شورا 
از طریق کارشناســان مرکز ملی رقابت، بازار مورد 
نظر را مطالعه کــرده، در ادامــه کارگروه تخصصی 
تشکیل می دهد و بعد از کامل شــدن پرونده، در 
صحن شورا مطرح و درباره آن نظر داده می شود.« 
سخنگوی شورای رقابت درباره دلیل طولانی شدن 
روند رســیدگی به برخی پرونده ها مانند شکایت 
»تپســی« از »اســنپ« می گوید: »معمــولاً روند 
رســیدگی به موارد مطرح شــده در شــورای رقابت 
طولانی نیســت، اما وقتــی یک طرف شــکایتی را 
مطرح می کند، باید مستندات مربوط به آن را هم 
ارائه دهد. گاهی اوقات شورا به یک موضوع ورود 
و درخواست مستندات دارد، اما ارائه مستندات 

و اطلاعات کامل زمان بر می شــود. اگر مستندات 
کامل باشــد، روند یک شــکایت بیشــتر از یک تا 
دو ماه طول نمی کشــد. در ســایت شــورای رقابت 
به سادگی می توانید ببینید که شکایتی ثبت و به 
خاطر کامل بودن مستندات در بازه زمانی کوتاهی 

به آن رسیدگی شده است.« 
بــه گفتــه شــجاعی بیشــتر مــواردی کــه در حوزه 
کسب و کارهای اینترنتی و نوآور در شورای رقابت 
مطرح شده اند، مربوط به بحث اینترنت، سرعت 
آن و مشکلاتی است که شــرکت های این حوزه با 

مخابرات و سرویس های مختلف آن داشته اند.
او بــا تأکیــد بــر اینکــه شــورای رقابــت یــک نهاد 
تخصصی اســت و در چهارچوب مطالعات بازار 
به شکایت ها رسیدگی می کند، می گوید: »برای 
مثــال در بــازار خــودرو وقتــی قرار اســت شــورای 
رقابت ورود کند، تمامی جوانب این بــازار اعم از 
آمار تولید، واردات، صادرات، تولید کنندگان و... 
بررســی می شــود و نظر انجمن های تخصصی و 
نهادهایی که در آن حوزه تصمیم گیری می کنند، 
همــه مدنظــر قــرار می گیــرد. در رونــد کار شــورا 
متخصصــان و نهادهــای ذیربط همگــی دعوت 
شــده و نکات آنهــا شــنیده می شــود. همچنین 
اعضای شــورا ســه نفر نماینده مجلــس، دو نفر 
قاضــی دیــوان عالی کشــور و بقیــه متخصصان 
حوزه هــای اقتصــادی هســتند. این افــراد ضمن 
اینکه ســال ها تجربه کاری در بخش های دولتی 
و خصوصــی داشــته اند، نماینــده وزارت خانه ها 
نیستند بلکه افرادی مستقل اند که شش سال 
حکــم بــرای حضــور در ایــن جایــگاه دارنــد.« به 
گفته ســخنگوی شــورای رقابت، به طــور کلی در 
بحث های حقوقی به ویژه در مواردی که موضوع 
فناوری و نوآوری مطرح می شود، این امکان وجود 
دارد که با نقصان و کمبود قوانین مواجه شــویم، 
هرچند تا کنون در این زمینه موردی وجود نداشته 
که بــرای رســیدگی به شــکایات کســب و کارهای 
نوآور به تصویب قانون جدید احساس نیاز شود. 
اما اگر زمانی چنین نیازی باشــد، شــورای رقابت 
می تواند به دولت پیشــنهاد دهد تا برای اصلاح 

قوانین لایحه به مجلس بفرستد.

I N T E R V I E W
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بيلبورد
B I L L B O A R D

درباره کتاب «کارسپاری» از 
مجموعه مدیر ۲۰ دقیقه ای 

هاروارد

مزایاومعایب
یکروش

شــما هم از آن دســت افرادی هســتید که 
کارهــای زیــادی سرشــان ریخته و همــه را 
می خواهنــد به تنهایــی انجام دهنــد؟! در 
حیطه کاری تان به شما سفارش های جدید 
می دهند و نمی توانید به آنها »نه« بگویید، 
چــون مشــتری ها و ســفارش دهنده های 
خــوب شــما هســتند و نمی خواهیــد از 
دستشان بدهید؛ اما کارها روی هم تلنبار 
می شــود و از پس شــان برنمی آیید و البته 
نمی خواهید از کیفیت کار هم بزنید؟! پس 
جای خوبی آمده اید. کتاب »کارســپاری« 

درست برای شما نوشته شده است.
کارسپاری یعنی محول کردن کارها، پروژه ها 
یا نقش هــا به فــردی دیگــر. کارســپاری به 
شــما امکان می دهد مهارت هــای رهبری 
خــود را گســترش دهیــد و در عیــن حــال، 
بهره وری شرکت خود را بهبود بخشید. از 
همه مهم تر اینکه حجم کار و استرس تان 
را کاهــش می دهد. کارســپاری فقــط برای 
شــما بازدهی ندارد، بلکــه بــرای کارکنان و 

سازمان تان نیز مفید است.
بعد از ســپردن آن کار به کس دیگــری، در 
واقع مسئولیت انجام یک کار، تکمیل یک 
پروژه یا اجرای یک نقــش را به فرد دیگری 
منتقل کرده اید. اما همچنان اختیار، کنترل 
و مســئولیت دارید. بــا این تفــاوت که کار 
کــردن روی جزئیــات دیگر به عهده شــما 
نیست. با سپردن وظایف به افراد گروه تان، 
انگیزه و اعتمادبه نفس را افزایش داده و به 
آنها کمک می کنیــد مهارت های جدیدی 
کســب کنند.  محول کردن کارها بــه افراد 
مناســب و در سطح مناســب، منابع یک 
سازمان را به حداکثر می رساند، بهره وری 
را بهبود می بخشــد و باعــث صرفه جویی 
مالی بــرای شــرکت می شــود.این کتــاب را 
نشر آموخته منتشر کرده و نرگس شفیعی 

ترجمه آن را بر عهده داشته است.

INTRODUCTIONمعرفی

بررسی بیلبورد «منم کامان میزنم» که  این روزها در تهران نظرها را به خود جلب کرده است

محــتوا خـــوب
اجرا نامطلوب

این روزها در سطح شهر شاهد بیلبوردهای برند محصولات 
آرایشــی و بهداشــتی کامــان هســتیم. در ایــن بیلبوردهــا 
تصویــری از یک خانــم یا آقــا )بعیــد اســت در نــگاه اول به 
بیلبورد بفهمیم که آنها پزشــک هســتند( را در کنار شعار 
»منم کامان می زنــم« و تصویــر یکی از محصــولات کامان 
می بینیم. در کنــار این تبلیغات محیطی، کامان در ســطح 
شــبکه های مجازی نیز این کمپین را دنبال می کند. اگر به 
صفحه اینســتاگرام کامان ســر بزنید، آخرین پســت های 
صفحه این برند ویدئوهایی در راستای همین کمپین است. 
در این ویدئوها اینفلوئنســرهای مختلف که پوست زیبا و 
شــادابی هم دارند،  ابتدا می گویند در چه حوزه ای فعالیت 
می کنند و بعد از مشــخصات پوســت خــود می گویند. در 

ادامــه آنها می گویند با وجود حساســیت یــا ویژگی خاص 
پوست شــان آنها هم کامان می زنند، چراکه کامان برای هر 

نوع پوستی مناسب است. 
تفــاوت و احتمالاً برتری ایــن تبلیغات ویدئویی نســبت به 
بیلبوردهای کامان شــاید این باشــد کــه ما وقتی بــا عبارت 
»منم کامان می زنم«  مواجه می شویم، کمی درباره کسی که 
کامان می خواهد از طریق استفاده او از برندش اعتبار بگیرد، 
آشنا می شویم. مثلاً کسی که درباره سبک زندگی اش حرف 
می زند و پیداســت از وضع مالی خوبی هم برخوردار است 
و می توانــد فــارغ از قیمت از هــر محصولی اســتفاده کند. 
جدا از اینکه چقدر کاربر این تبلیغات را صادقانه بداند، به 
هر حال این آشــنایی با خود شخص کمی شــعار را برایش 

ملموس و قابل درک می کند. چیزی که در بیلبوردهای کامان 
نمی توانیم آن را حس کنیم، زیرا کامان به طور واضح حتی از 
المان هایی که به ما بگوید تصویری که در بیلبورد می بینیم، 
پزشک اســت و... هم استفاده نکرده اســت. ما به سختی 
می توانیم در پایین ترین بخش بیلبورد امضای پزشکی را که 
تصویرش در بیلبورد است، ببینیم و بفهمیم که او پزشک 
اســت و تــازه در ایــن صورت هــم به  دلیــل ناشــناخته بودن 
تصویر بعید است باور کنیم که حرف این دکتر سند است.

شــاید اگر کامــان از چهره هــای شناخته شــده تر اســتفاده 
می کــرد، اعتبار شــعار کامــان را کــه در واقع ادعــای گوینده 
تصویر است، بیشــتر می کرد. در واقع نشان دادن رضایت 
مصرف کننــدگان محصــول بــه جهــت اعتمادســازی 

مالی بــرای شــرکت می شــود.این کتــاب را 
نشر آموخته منتشر کرده و نرگس شفیعی 

ترجمه آن را بر عهده داشته است.

»منم کامان می زنــم« و تصویــر یکی از محصــولات کامان 
می بینیم. در کنــار این تبلیغات محیطی، کامان در ســطح 
شــبکه های مجازی نیز این کمپین را دنبال می کند. اگر به 
صفحه اینســتاگرام کامان ســر بزنید، آخرین پســت های 

   عکس:  پریا امیرحاجلو
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مارکتينگ
M A R K E T I N G

به خصوص در محصولات آرایشی و بهداشتی ایده بسیار 
خوبی برای تبلیغات چنین برندهایی اســت، اما چگونگی 
اجرای این ایده نیز مهم اســت. به نظر می رسد حداقل در 
تبلیغات محیطی کامان نتوانســته ایــده  خود را بــه اجرای 
مناسبی برساند. گرچه شــعار کامان این روزها به خوبی در 
شبکه های اجتماعی استفاده می شود و توانسته بار دیگر 
این برنــد را بر ســر زبان ها بینــدازد. اینکه این شــعار در نزد 
کاربران به شوخی استفاده می شود، چیزی نیست که بتوان 
آن را خوب یا بد دانســت. به هر حــال نام کامــان این روزها 
بسیار گفته می شود و این اگر با نقد بسیار بدی درباره برند 

همراه نباشد، اتفاقی خوشایند برای هر برندی است.
به طور کلی درباره شــعار کامــان نیز باید گفت اســتفاده از 
زبان محاوره برای بیان اینکه کسی از محصولات یک برند 

اســتفاده می کند، می تواند نشان از صداقت و 
صمیمیت گوینــده از حرفی که می زند باشــد. 
این لحن تأثیر تبلیغات را به شــرطی که ســایر 
ملزومات یــک تبلیغات اعتمادســاز را داشــته 

باشد، بیشتر می کند.
بــا دو تــن از فعــالان حــوزه بازاریابــی دربــاره 
بیلبوردهای برند کامان صحبــت کردیم تا این 
بیلبوردها را از نظر گرافیکی و برندینگ بیشتر 

بررسی کنیم.

 بیلبوردی که جذاب نیست
ریحانه کفایتی، طراح گرافیک »طاقچه« درباره این بیلبورد 
می گوید: »کامــان در طراحی بیلبورد خــود از ترکیب بندی 
ساده ای استفاده کرده است. فضای بیلبورد این برند به سه 
قسمت نامساوی تقسیم شده است. این نوع تقسیم بندی 
معمولاً به بیننده حس سکون را القا می کند و از جذابیت 
بصری کمی برخوردار است. در پس زمینه نیز از رنگ قالب 
در محصولات استفاده شده است. شاید اگر در پس زمینه 
یا حتی بخشی از تصویر از رنگ مکمل یا متضاد استفاده 
می شــد، مثلاً در بخشــی کــه خــود محصــول را می بینیم، 
محصول بیشــتر به چشــم می آمــد و کلیت تصویــر نیز از 
گیرایی و جذابیت بیشتری برخوردار می شد. به خصوص 

اســتفاده از رنگ هــای متضــاد 
در این شــرایط کاری می کند که 
چشــم مخاطــب جــذب تبلیغ 

شود و روی تصویر بگردد.«
او درباره فونت استفاده شده در 
بیلبورد می افزاید: »استفاده از 
فونت دســت نویس در نوشتن 
شــعار تبلیــغ از آن جهــت کــه 
ایده  اصلی تبلیغ اعتمادسازی 
اســت، انتخــاب بجایــی بــه 
نظــر می رســد و نشــان دهنده 
بی آلایشــی و صداقتــی اســت 
کــه گوینــده از گفتــن آن عبارت 

دارد.« 
کفایتــی می گوید: »مســلماً در همه  تبلیغــات به خصوص 
تبلیغاتی کــه ایــده  اصلــی آن اعتمادســازی اســت حضور 
تصویر اشــخاص مهم اســت و کامــان هــم ایــن کار را کرده 
است. البته تصویر باید به طور خاص یا روی شغل شخصی 
که تبلیغ کرده یا در این مورد، ویژگی های پوســت مخاطب 
تأکید ویژه ای داشته باشد. اما هیچ یک از این تأکیدها را در 
تصویر انسانی روی بیلبورد کامان نمی بینیم. گرچه ممکن 
است اگر کســی با برند کامان آشنا باشد، این تبلیغ باعث 
شــود او به پوســت شــخص داخل تبلیغ نگاه کنــد و حتی 
در ذهنش برایش شغل مرتبطی هم متصور شــود و در آن 
صورت تازه نظرش به امضای پزشک هم بیفتد. اما چنین 
تبلیغی احتمالاً برای کسانی که با برند کامان آشنا نیستند، 
به اندازه کافی گویای چیستی محصول نیست. تنها می توان 
امیدوار بــود رنگ های استفاده شــده و فعــل زدن بتواند در 
ذهن مخاطب تداعی کننده آرایشی و بهداشتی بودن نوع 

محصول باشد.«

 یک اسلوگان درست و بجا
آرمــان میرعبدالحــق، مدیــر مارکتینــگ هومــن ژن دربــاره 
بیلبوردهای برند کامان می گوید: »تبلیغات محیطی کامان، 
برندی که تا به امروز بیشتر فعالیت دیجیتال داشته، از چند 
جهت جذاب و از چند جهت غیرجذاب است. کار اصلی 
این بیلبورد ها کاملاً مشخص است؛ اعتمادسازی با روشی 
که بارهــا و بارها برای برندهای آرایشــی و بهداشــتی جواب 
داده است، یعنی استفاده از تأیید کیفیت یک محصول از 

طریق نظرات افراد متخصص حوزه.« 
میرعبدالحق معتقد اســت تبلیغات برند کامان از منظر 
اعتمادسازی با چند مشکل جدی مواجه است. او درباره 
ایــن مشــکلات می گویــد: »یکــی پیــدا کردن 
چهره هــای مناســب کــه اســامی شــاخصی 
در حــوزه خــود داشــته باشــد و اصلاً واســطه 
آشنایی ما با این اشــخاص شغل شان باشد. 
در این مورد حتــی می توان گفت اســتفاده از 
سلبریتی ها نیز به دلیل اینکه بسیاری از آنها 
به زیبایی شــهره هســتند، می تواند کارکردی 
مشــابه اســتفاده از پزشــکان و متخصصــان 
داشــته باشــد. یکــی دیگــر از مشــکلاتی کــه 
کامــان در تبلیغات خــود با آن مواجه اســت، 
نام انگلیســی برند اســت که قطعاً بــا ممیزی 
مواجه شده. پیدا کردن چهره ها، مذاکره و عکاسی قطعاً 
پروسه ای سخت بوده که کامان از پس آن به خوبی برآمده. 
اما درباره نمایش نام به دلیل اینکه نام فارسی برند پیش 
از این در تبلیغات چندان دیده نشــده، قطعاً مخاطب را 
در خوانش آن و به خاطرســپاری تبلیغات مربوط به آن با 
مشــکل مواجه می کند. این مشــکل البته بــه این تبلیغ 
برنمی گردد و مشکلی است که دیر یا زود برند کامان باید 
با آن مواجه می شد. در این مورد تلاش شده تا در کنار نام 
فارســی بســته بندی محصول که قطعاً نام آشــناتر از نام 
فارسی است نیز اســتفاده شــود تا تداعی برای مخاطب 
بهتر صورت گیرد. اگرچه نوع طراحی برند به گونه ای است 
که تصویر محصول کمتر جلب 

توجه می کند.«
او می افزاید: »بعــد از این بهتر 
است به ســراغ اسلوگان »منم 
کامان میزنم« برویم؛ اسلوگانی 
کــه بــه دلیــل پتانســیل بــالای 
شــوخی بــا آن هم اکنــون در 
توئیتر شوخی های مختلفی با 
آن شده. این اسلوگان قابلیت 
وایرال شــدن بالایی دارد. البته 
نمی توان بــه ایــن زودی حدس 
زد وایرال شــدن کامــان بــا ایــن 
اســلوگان و شــوخی های کــه با 
آن می شــود، خــوب اســت یــا 
بد، امــا به هر حال این اســلوگان بــا توجه به ایــده و هدف 
اصلی تبلیغات به خوبی طراحی شــده و به سادگی حس 
صمیمیت و اعتماد را در مخاطب ایجاد می کند. استفاده 
از ایــن جمله در کنار امضــای پزشــکان می تواند به خوبی 
انســجام پیام را حفــظ کنــد. گرچه بــه نظر می رســد نوع 
طراحی بیلبــورد به گونــه ای بوده کــه کمتر کســی متوجه 

امضای پزشکان در آن شده است.«
او دربــاره بزرگ تریــن کاســتی ایــن بیلبوردهــا می گویــد: 
»بزرگ تریــن کاســتی، طراحی بیلبورد اســت کــه البته با 
توجه بــه محدودیت هایی که پیــش از این به آنها اشــاره 
شد، طراح پروژه سختی را در پیش داشته و تا حد ممکن 
ســعی کرده تا طرحــی تمیز و بی حاشــیه را تحویــل دهد. 
در نهایت امیدوارم بیش از این شــاهد حضور برندهایی 
بر عرشــه  های بیلبــورد شــهر باشــیم که پیــش از ایــن در 

درگاه های دیگر تبلیغات خوبی داشته اند.«

آیا هوش مصنوعی جایگزین بازاریابان می شود؟  

چتجیپیتیاززبانچتجیپیتی

REVIEWبررسی

ایــن روزهــا نظرهــای مختلفــی دربــاره چــت 
بــرای  ضررهایــش  و  فوایــد  و  جی پی تــی 
بازاریابان مطرح می شود. برخی مدیران گمان 
می کننــد می تواننــد بــه جــای تیــم بازاریابــی 
از چــت جی پی تــی اســتفاده کننــد و برخــی 
دیگر معتقدند چت جی پی تــی تنها می تواند 

عملکرد تیم را بهتر کند. 
به نظرم رسید سراغ خود چت جی پی تی بروم 
و ببینــم به نظر خــودش بــه چــه کار بازاریابان 
می آید. سؤالی که از چت جی پی تی پرسیدم، 
ایــن بــود: »بــه نظــرت چــت جی پی تــی در چه 
زمینه هایــی می توانــد بــه تیم هــای بازاریابــی 
ایرانی کمک کنــد؟ برای هر کــدام از موارد یک 
مثال بزن تا به فهم بهتر مواردی که می گویی، 

کمک کند.«
پاسخ چت جی پی تی از این قرار است:

»من به عنوان یک مدل زبان هوش مصنوعی، 
دیــدگاه یــا بــاور شــخصی نــدارم [بهتر اســت 
ابتدای ســؤال تان از چت جی پی تــی از عبارت 
»بــه  نظــرت« اســتفاده نکنیــد، چــون حتمــاً 
جوابــش با این جمله شــروع می شــود]. با این 
حــال می توانم اطلاعاتــی در مــورد اینکه چت 
جی پی تی چگونه می تواند به تیم های بازاریابی 
در ایران بــرای عملکــرد بهتر کمک کنــد، ارائه 

دهم:
1- بهبــود تعامل با مشــتری: چــت جی پی تی 
می تواند به تیم هــای بازاریابــی در ایران کمک 
کنــد تــا بــا مشــتریان خــود تعامــل مؤثرتــری 
داشته باشــند. با اســتفاده از چت جی پی تی، 
تیم هــای بازاریابــی می تواننــد بــه مشــتریان 
خــود پشــتیبانی شــخصی و در زمــان واقعــی 
ارائــه دهنــد کــه می تواند بــه افزایــش رضایت 
و وفــاداری مشــتری منجــر شــود. به عنــوان 
مثال، یک تیــم بازاریابی برای یک وب ســایت 
تجارت الکترونیــک در ایــران می تواند از چت 
جی پی تی برای پاســخ به ســؤالات مشتری در 
مورد در دسترس بودن محصول، زمان تحویل 

و گزینه های پرداخت استفاده کند.
۲- افزایــش تولیــد ســرنخ: چــت جی پی تــی 
همچنیــن می توانــد بــه تیم هــای بازاریابــی در 
ایــران کمک کنــد تا ســرنخ های بیشــتری برای 
کســب و کار خــود ایجــاد کنند. بــا اســتفاده از 
ربات هــای گفت و گوی جی پی تــی، تیم هــای 

بازاریابی می توانند فرایندهای تولید سرنخ 
را خودکار کرده و سرنخ ها را به صورت ۲۴ 
ساعته و هفت روز هفته دریافت کنند. 
به عنوان مثال، یک تیــم بازاریابی برای 
یک شــرکت امــلاک در ایــران می تواند 

از چت بات های جی پی تی برای واجد 
شــرایط بــودن ســرنخ ها با پرســیدن 
ســؤالاتی در مورد نوع ملــک مورد 

نظر و بودجه آنها استفاده کند.

3- جمــع آوری بهتــر داده ها: چــت جی پی تی 
همچنیــن می توانــد بــه تیم هــای بازاریابــی در 
ایــران کمــک کنــد تــا داده هــای بهتــری درباره 
مشــتریان و مشــتریان بالقوه خود جمع آوری 
کننــد. بــا اســتفاده از ربات هــای گفت و گــوی 
یابــی می تواننــد  جی پی تــی، تیم هــای بازار
ســؤالات هدفمنــدی بپرســند کــه بینــش 
ارزشمندی در مورد ترجیحات و رفتار مشتری 
ارائه می دهد. به عنوان مثال، یک تیم بازاریابی 
برای خدمات تحویل غذا در ایــران می تواند از 
چت ربات هــای جی پی تــی اســتفاده کنــد تا از 
مشتریان در مورد غذاها و غذاهای مورد علاقه 

آنها سؤال کند.
۴- بهبــود تبدیــل فــروش: در نهایــت چــت 
جی پی تــی می توانــد بــه تیم هــای بازاریابی در 
ایران کمک کند تا با ارائه توصیه های شخصی 
بــر اســاس ترجیحــات و رفتــار مشــتری، نــرخ 
تبدیل فروش خود را بهبود بخشند. به عنوان 
مثــال، یک تیــم بازاریابی بــرای یک فروشــگاه 
آنلاین مــد در ایران می توانــد از چت ربات های 
جی پی تی بــرای پیشــنهاد لباس ها بر اســاس 
ترجیحــات ســبک مشــتری و ســابقه خریــد 

استفاده کند.
در پایــان، چــت جی پی تــی بــا ارائــه ابزارهــای 
قدرتمنــد بــرای تعامــل بــا مشــتری، تولیــد 
سرنخ، جمع آوری داده ها و تبدیل فروش، این 
پتانســیل را دارد کــه شــیوه فعالیــت تیم هــای 

بازاریابی در ایران را متحول کند.«
آنچــه چــت جی پی تــی در خــود ســراغ دارد، 
همین هاســت و بــه نظــر می رســد اهــل وعــده 
و وعیــد هم باشــد. بیــش از ایــن اگر چیــزی از 
او بخواهیــم، خیــال خــام ماســت و کمتــر از 
این اگر بخواهیــم، احتمــالاً به خاطــر ترس ما 
از ناشــناخته ها یــا ناتوانــی مــا از بهــره وری از 

آنهاست.

نگار قانونی  

negarqanouni
@gmail.com

 فضای بیلبورد این برند 
به سه قسمت نامساوی 

تقسیم شده است. 
این نوع تقسیم بندی 
معمولا به بیننده حس 
سکون را القا می کند و 
از جذابیت بصری کمی 

برخوردار است
مورد در دسترس بودن محصول، زمان تحویل 

و گزینه های پرداخت استفاده کند.
چــت جی پی تــی - افزایــش تولیــد ســرنخ: چــت جی پی تــی - افزایــش تولیــد ســرنخ: چــت جی پی تــی 
همچنیــن می توانــد بــه تیم هــای بازاریابــی در 
ایــران کمک کنــد تا ســرنخ های بیشــتری برای 
کســب و کار خــود ایجــاد کنند. بــا اســتفاده از 
ربات هــای گفت و گوی جی پی تــی، تیم هــای 

بازاریابی می توانند فرایندهای تولید سرنخ 
۲۴را خودکار کرده و سرنخ ها را به صورت ۲۴را خودکار کرده و سرنخ ها را به صورت ۲۴
ساعته و هفت روز هفته دریافت کنند. 
به عنوان مثال، یک تیــم بازاریابی برای 
یک شــرکت امــلاک در ایــران می تواند 

از چت بات های جی پی تی برای واجد 
شــرایط بــودن ســرنخ ها با پرســیدن 
ســؤالاتی در مورد نوع ملــک مورد 

نظر و بودجه آنها استفاده کند.
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سلامت
H E A L T H

امیرحسین حاجی میری، هم بنیان گذار پیله می گوید نیاز مهمی را پاسخ داده اند
که در زنجیره سلامت کشور مغفول مانده بود

همه صف های داروخانه و بسته های رنگارنگ دارو در دست بیماران را دیده ایم. اگر سالمندی در خانه باشد حتماً سبدی از داروهای مختلف در کنارش خواهد داشت. فارغ از رنج بیماری، 
دغدغه مصرف دارو برای بیمار و خانواده او، چالش بزرگی است. عدم پایبندی به رژیم درمانی یکی از نگرانی های مهم در نظام سلامت به حساب می آید. طبق آمار سازمان جهانی بهداشت، 

بیش از 50 درصد بیماران در مسیر مصرف دارو، از رژیم درمانی تبعیت نمی کنند. به تعبیری، نیمی از همه تلاش ها برای تأمین از سطح سیاست گذاری تا تولید و توزیع دارو مستقیماً هدر 
می رود. حدود 57 درصد افراد جامعه به نحوی درگیر یک بیماری مزمن هستند. بیش از 85 درصد بیماران مزمن، مادام العمر مجبور به مصرف چند دارو هستند. بیش از 70 درصد بیماران 
داروهای خود را به درستی استفاده نمی کنند. امیرحسین حاجی میری، فارغ التحصیل داروسازی از دانشگاه علوم پزشکی تهران و دکتری اقتصاد و مدیریت داروست. او به همراه مسعود 
سعادتی راد )دکتر داروساز( و فرید صنیعی پور )مهندس نرم افزار( سه هم بنیان گذار پیله هستند. حاجی میری در دوره دانشجویی به عنوان قائم مقام مسئول فنی در داروخانه های دانشگاه 

)مجموعه 13 آبان( کار کرده و اولین تجربه ارتباط مستقیم با بیمار و آشنایی با دغدغه دارویی بیماران از آن زمان در او شکل گرفته است. 

خط شکنی با مشت  
گره کرده و چکمه آهنین

  اینکردیبل هلث
یک میلیارد دلاری 

ظهوریکیونیکورن
درحوزهاستخدام

کادردرمانی

اینکردیبــل هلــث زمانــی کــه ســایر 
شرکت های ســلامت دیجیتال کمربند 
خــود را محکــم می کننــد و تحت فشــار 
کاهــش درآمــد و کنــدی ســرمایه گذاری 
خطرپذیــر هســتند، در حــال رشــد 
اســت. اینکردیبــل هلــث یــک پلتفــرم 
دیجیتــال اســتخدام پرســتار ســاخته 
کــه از الگوریتم هــای تطبیــق سفارشــی 
اختصاصی جهت مطابقت با بهترین 
پرســتاران و کادر درمــان کارجــو بــرای 
اســتخدام دائمــی در سیســتم های 
بهداشــتی و بیمارســتان ها اســتفاده 

می کند. 
رویکــرد فنــاوری و نوآورانــه اینکردیبــل 
هلــث، میانگیــن زمــان اســتخدام را از 
اســتاندارد صنعتــی ۸۲روزه بــه ۱۴ 
روز کاهــش می دهــد. ایمــان ابوزیــد، 
مدیرعامــل و یکــی از بنیان گــذاران 
»ایــن  می گویــد:  هلــث  اینکردیبــل 
اســتارتاپ، یــک بــازار حرفــه ای مبتنــی 
بــر فنــاوری بــرای مشــاغل مراقبت های 
بهداشــتی، درآمــد ســال ۲۰۲۱ خــود را 
پنج برابــر کــرده و نیــروی کار خــود را بــه 
۱۸۰ کارمنــد افزایــش داده اســت. 
اینکردیبل هلــث اکنون با بیــش از 6۰۰ 
بیمارستان همکاری می کند تا نیازهای 
کارکنان دائمــی آنها را بــرآورده کند و هر 
هفته بیــش از ۱۰ هــزار پرســتار بــه بازار 

اینکردیبل هلث می پیوندند.« 
این شــرکت که در ســال ۲۰۱۷ تأســیس 
شد، قبل از کرونا به سرعت در حال رشد 
بود، اما بحــران همه گیــری، تقاضا برای 
خدمات آن را تسریع کرد. ایالات متحده 
در مســیر کاهش یک میلیون پرستار تا 
پایان سال ۲۰۲۳ قرار دارد و به گفته این 
شــرکت، ۷۵ درصــد از فارغ التحصیلان 
دانشــجوی پرســتاری کمبــود نیــروی 
انسانی را دغدغه اصلی خود برای ورود 
به این رشته عنوان می کنند. اینکردیبل 
هلث بــرای گســترش خدمات خــود در 
ایالت هــای بیشــتر آمریــکا، ۸۰ میلیون 
دلار بودجه جدید به دست آورد. بودجه 
ســری B ارزش اینکردیبــل هلــث را بــه 
۱.6۵ میلیــارد دلار و آن را بــه وضعیــت 
»یونیکورن« رســاند. بر اســاس گزارش 
کرانچ بیــس، ایــن شــرکت تا به امــروز ۹۷ 
میلیون دلار سرمایه جذب کرده است. 

INTRODUCTIONمعرفی

در حالی که در بسیاری از 
مناطق جهان دارو کمیاب 

است، در برخی مناطق دورریز 
آن بسیار زیاد است

زنجیرهسلامتو
چالشهدررفت

دارو

هدررفــت دارو بــه معنــای اســتفاده نکردن از داروی 
تجویزشده، خرید و نگهداری نادرست، عدم مطابقت 

با نسخه پزشکی و مصرف غیرضروری داروهاست.
بــر اســاس گــزارش ســازمان بهداشــت جهانــی، تــا 
یک ســوم داروهایــی کــه در سراســر جهــان اســتفاده 
می شــوند، هدر مــی رود. با توجــه به جمعیــت جهان و 
نیاز بــه درمــان بیماری ها، این میــزان هدررفــت داروها 
می توانــد حجــم انبوهــی داشــته باشــد. هدررفــت 
داروهــا باعــث ضایع شــدن منابــع مالــی و زمانــی برای 
سیستم بهداشتی، افزایش هزینه های بهداشتی و بار 
زیست محیطی می شود. علاوه بر این، هدررفت داروها 
باعث ایجاد مشکلاتی برای بیماران می شود. مثلاً عدم 

مصرف داروی تجویزشده به درمان بیماری نمی انجامد 
و ممکن است به پیشرفت بیماری و افزایش هزینه های 

بهداشتی منجر شود. 
به طور کلــی، هدررفــت دارو به عنوان یــک چالش برای 
سیســتم بهداشــتی جهــان شــناخته شــده و نیــاز بــه 
برنامه ریزی هــای جــدی بــرای کاهــش آن احســاس 
می شود. در جهان، هدررفت داروی برآوردشده بین ۱۰ 

تا ۳۰ درصد است.
به عنــوان مثــال، در ایــالات متحــده، دورریــز داروهــا تا 
۳۰ درصد برآورد شــده اســت. در اروپا، ایــن رقم به طور 
متوسط ۱۴ درصد است. در ایران نیز، هدررفت داروها 
بیــن ۱۰ تــا ۳۰ درصد برآورد شــده اســت. بــرای کاهش 

I N T E R V I E W

   عکس:  پریا امیرحاجلو
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گزارش ويژه
S P E C I A L
R E P O R T

نگاه ها به بازاری جوان در ایران

رمزارزها
پذیرفتهشدهاند؟

امــروز دیگــر کمتــر کســی اســت کــه نام 
بیت کویــن را نشــنیده باشــد. ســابقه 
بازارهــای مالــی ارز دیجیتــال نســبت به 
سایر بازارها، بسیار کم اســت و این بازار 
جوان هم در دنیا و هم ایــران، تازه دومین 
دهــه از عمر خــود را شــروع کرده اســت. 
پذیــرش؛ مســئله ای کــه بــرای رمزارزهــا، 
خصوصاً بیت کوین در آغاز راه چالشــی 
بود که با تکیه بر تأثیرات و امکانات خود 
توانســتند از آن عبــور کننــد و حــالا، هر 
روز تعداد بیشتری به ســمت این بازارها 
تمایل پیدا می کنند. هر فناوری و نوآوری، 
بــه ذات ســاختاری کهنــه را می شــکند و 
بدعت هــای جدیــد، بــه خاطــر ابهــام در 
چیســتی و چرایــی اش، دافعــه ای بــرای 
پذیرش آن به وجــود مــی آورد. حوزه های 
مالــی هــم بــه خاطــر ذات خــود، در برابر 
ایــن تغییرات مقاومت بیشــتری نشــان 
می دهند، اما نوآوری بــه هر حال راه خود 
را در پیش خواهد گرفت و چالش پذیرش 
کــه در ابتــدای راه هــر نــوآوری ای ســدی 
بزرگ به نظر می رســد، با بلوغ و رشــد آن 
به نقطه قوتی تبدیل خواهد شــد که هر 
محدودیت و چالشی را کنار خواهد زد و 
همــگان را به دنبال خود خواهد کشــاند. 
با نگاهی به آنچه طی این سال ها بر بازار 
رمزارزها در ایران گذشت، به وضوح شاهد 
پوســت اندازی و تغییــر رویکــرد، چــه در 
نــگاه حاکمیتــی و چــه از منظــر عمومی 
بوده ایم. تا آنجا که رمزارز از یک فعالیت 
زیرزمینی به اتاق جلسه مشترک دولت 
بــا فعــالان اقتصــاد دیجیتــال راه پیــدا 
می کند و با دستور رئیس جمهور کمیته 
ویــژه ای برای بررســی ســازوکارهای آن در 
نظر گرفتــه می شــود. روزگاری نه چندان 
دور بیت کوین هم ســنگ گلدکوئست و 
شرکت های هرمی انگاشته و فعالیت در 
آن تبهکارانــه و مجرمانه تلقی می شــد. 
 این تغییر رویکرد مدیون آگاهی بخشی، 
کار رســانه ای و فعالیت هــای صنفــی 
اســت و البتــه همان طــور که گفته شــد، 
پذیــرش و اقبــال عمومــی، مســئله بــه 
رسمیت شــناختن رمزارزهــا را بــه یــک 
خواســت جمعــی تبدیــل کــرده و بدنــه 
حاکمیت را به تکاپو واداشــته تا بیش از 
پیش این بخــش از اقتصاد دیجیتــال را 
جدی بگیــرد. در گفت وگو با فعــالان این 
حوزه نظر آنها را درباره تشکیل این کمیته، 
عوامل مؤثر بر تغییر رویکرد حاکمیت و 
آینده این بازار و اقدامات آتی برای حفظ 
و نگهداشــت دســتاوردهای به رسمیت 

شناخته شدن این فضا را پرسیدیم.

REVIEWبررسی

فعالان حوزه رمزارز درباره دستور رئیس جمهور برای تشکیل کمیته ویژه ارزهای دیجیتال 
چه نظری دارند؟

در این هفت سالی که من به طور حرفه ای در حوزه رمزارز فعال 
هستم، می توانم بگویم که برآیند کلی در این فضا مثبت است. 
قبلاً هــم عنوان کــرده ام که مــا از وضعیت انســداد کامــل عبور 
کرده ایم. حــوزه ماینینگ دیگر مثل گذشــته نیســت و امروز با 
تمام کم و کاســتی ها به رســمیت شــناخته شــده اســت. اما در 
حوزه تبــادل می توانم بگویــم از وضعیت انســداد و ممنوعیت 
کامل عبور کرده ایم. اما فرصت سوزی های زیادی طی چند سال 
گذشــته رخ داده اســت. اگر بخواهم بگویــم که آیا به تشــکیل 
چنین کمیته ای خوش بین هستم یا نه، حقیقتاً باید بگویم خیر 
خوش بین نیستم؛ چراکه هم در دولت قبل و هم در دولت فعلی 
کارگروه هــای تخصصــی زیادی شــکل گرفت که کارشناســان و 
نهادهای ذی صلاح زیادی در آن شرکت داشتند. کلی بحث های 
کارشناســانه شــکل گرفــت، امــا خروجی همــه آنهــا وضعیت 
فعلی اســت که می بینیــد. وضعیتــی همچنان خاکســتری که 
نه ممنوعیت اســت و نه مقبولیت صددرصدی و به رســمیت 

شناختن کامل این فضا.
بعــد از این همــه ســال بــه ایــن نتیجه می رســم کــه شــاید این 
وضعیت خاکســتری جدای از بوروکراســی های پیچیــده و کند 
حاکمیت، نوعی استراتژی باشد، یعنی وضعیت به همین گونه 
باقــی بماند نه ممنوعیــت و نه رســمیت کامل. برای خودشــان 
دلایلی دارند و من و همکارانم هم متوجه دلایل آنها شــده ایم. 
اما به هر حال نسبت به سال های گذشــته، اصطکاک کمتری 
وجود دارد و این تغییر رویکرد دلایل زیــادی دارد که یکی از آن 
دلایل نقش رســانه و فعالیت های صنفی اســت. رســانه ها در 

بزنگاه هایی که کســب وکارهای ما در معــرض خطر ممنوعیت 
و انســداد کامل بودند، توانســتند صــدای ما باشــند؛ از جمله 
کارنگ و نیز نشریه رمزارز که اولین نشریه چاپی این حوزه بود 
و مخاطبانش بیشــتر مدیران و تصمیم گیران بودند، توانست 
زوایــای پنهان و ترســناک این حــوزه از منظــر مدیــران دولتی را 
آشکار کند که در نهایت به تعامل منجر شد. حوزه رمزارز تافته 
جدابافتــه از دیگــر بخش هــای اقتصادی نیســت و متأســفانه 
خــلاء حضــور بخــش خصوصــی در اتــاق فکرهــا و فرایندهای 
تصمیم گیــری همچنــان احســاس می شــود. همــه مــا از ایــن 
موضوع ناراحتیــم و افســوس می خوریم. ما امیــدوار بودیم در 
سال های ۱۳۹۵ و ۱۳۹6 حوزه رمزارز مانند خودروسازی نشود و 

بتوانیم پا به پای ترند های جهانی جلو برویم و چهره های 
شناخته شــده این صنعت که سلامت کسب و کار 

و بــرادری آنهــا اثبــات شــده، در تمــام جلســات 
تصمیم سازی و اتاق فکر حضور داشته باشند. 
بدنه صنعت تبــادل رمزارز، طی این ســال ها 
تعامل زیــادی هم با حوزه هــای امنیتی و هم 
با رگولاتور داشته و به طور کامل دغدغه های 
آنهــا را می شناســد و جالب اینجاســت که 
راهــکار بومی شــده برایش دارد و به شــدت 
صلاحیت ایــن را دارد کــه در اتاق های فکر 
و کارگروه هــای تخصصــی حضــور داشــته 
باشد؛ البته حضور مؤثر و نه صرفاً حضور 

سمبلیک.

احسان قاضی زاده، مدیرعامل سابق صرافی اکسیر

وضعیت خاکستری؛ نه ممنوعیت، نه مقبولیت

رمزارز؛ از زیرزمین 
تا دستور ویژه رئیس جمهور

کارنگ و نیز نشریه رمزارز که اولین نشریه چاپی این حوزه بود 
و مخاطبانش بیشــتر مدیران و تصمیم گیران بودند، توانست 
زوایــای پنهان و ترســناک این حــوزه از منظــر مدیــران دولتی را 
آشکار کند که در نهایت به تعامل منجر شد. حوزه رمزارز تافته 
جدابافتــه از دیگــر بخش هــای اقتصادی نیســت و متأســفانه 
خــلاء حضــور بخــش خصوصــی در اتــاق فکرهــا و فرایندهای 
تصمیم گیــری همچنــان احســاس می شــود. همــه مــا از ایــن 
موضوع ناراحتیــم و افســوس می خوریم. ما امیــدوار بودیم در 
 حوزه رمزارز مانند خودروسازی نشود و 

بتوانیم پا به پای ترند های جهانی جلو برویم و چهره های 
شناخته شــده این صنعت که سلامت کسب و کار 

و بــرادری آنهــا اثبــات شــده، در تمــام جلســات 
تصمیم سازی و اتاق فکر حضور داشته باشند. 
بدنه صنعت تبــادل رمزارز، طی این ســال ها 
تعامل زیــادی هم با حوزه هــای امنیتی و هم 
با رگولاتور داشته و به طور کامل دغدغه های 
آنهــا را می شناســد و جالب اینجاســت که 
راهــکار بومی شــده برایش دارد و به شــدت 
صلاحیت ایــن را دارد کــه در اتاق های فکر 
و کارگروه هــای تخصصــی حضــور داشــته 
باشد؛ البته حضور مؤثر و نه صرفاً حضور 
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گفت و گوی رضا جمیلی با رضا زرنوخی، مدیرعامل صندوق مالی توسعه 
 تکنولوژی درباره اینکه چه چیزی در اکوسیستم نوآوری کشور تغییر کرده

و چطور باید از سردرگمی فعلی عبور کرد...
رضا زرنوخی را هفت سالی است که می شناسم. از آدم های مؤثر و بدون هیاهوی فضای سرمایه گذاری خطرپذیر کشور است و زمانی وارد این بخش از صنعت مالی شده 

که هنوز مفاهیم و اصطلاحاتش به شکل امروزی متداول نبوده است. در همه این هفت سالی که در برهه ها و موقعیت های مختلف با او حرف زده ام، یکی از تأکیدهای 
اصلی اش روی ایده حفظ و تقویت منابع انسانی بوده است. اینکه تا زمانی که یک جریان متناوب و باکیفیت از افرادی که رؤیای کسب وکاری دارند، نداشته باشیم همیشه 
خطر کوچک شدن و ضعیف شدن اقتصاد نوآوری وجود خواهد داشت. ایده این گفت وگو را چند ماه پیش و در میانه اعتراضات سراسری کشور با او در میان گذاشتم. از او 

خواستم بنشینیم و درباره تغییراتی که در فضای کسب وکار و اقتصاد نوآوری کشور در حال رخ دادن است، حرف بزنیم. آن موقع پاسخش این بود که من هم مانند بسیاری 
در یک ابهام و بلاتکلیفی به سر می برم. پاسخش این بود که بهتر نیست هر دو بیشتر فکر و مطالعه کنیم و ببینیم این تغییر چیست و بعد درباره اش حرف بزنیم؟!  چند 
ماه بعد از آن روزها در اولین روزهای اردیبهشت سالی که هنوز ابهام ها و بلاتکلیفی ها سایه سنگینی بر آن انداخته، نشستیم و درباره راهی که او آمده و البته اکوسیستم 

استارتاپی و نوآوری کشور و از همه مهم تر تأثیر تغییرات جامعه بر این فضا صحبت کردیم. یک گفت وگوی طولانی که نسخه کاملش را باید در سایت کارنگ بخوانید. 
اعتقاد دارم مدیرعامل صندوق مالی توسعه تکنولوژی، یکی از درست ترین تحلیل های کسب وکاری را درباره موضوعی دارد که این روزها بسیاری تلاش دارند در فضاهایی 

خارج از حوزه اقتصاد برای آن راه کار پیدا کنند. از این روست که خواندن پاسخ های زرنوخی را برای بسیاری از مدیران و سرمایه گذاران کسب وکارهای ایرانی ضروری می دانم. 
تحلیلی که می تواند درک درست تری از آینده به آنها بدهد و در روزهای یأس و سردرگمی فعلی، امکان های جدیدی برای تأمل و تصمیم سازی پیش پای آنها بگذارد.

هم اکوسیستم احیا 
می شود؛ هم ایران

داستانورود
زرنوخیبه

اکوسیستمنوآوری
اززبانخودش

داســتان ورود من به اکوسیستم این گونه 
است که قبل از ورود به صندوق، در حوزه 
پروژه های توسعه تکنولوژی کار می کردم و 
به طور عمده درگیر پروژه هایی بودیم که طی 
آنها بــرای انتقال فنــاوری به داخل کشــور 
ظرفیت ســازی می شــود. برای مثــال چند 
سالی درگیر پروژه های تجهیزات نیروگاهی 
مانند قطعات توربین و راه اندازی نیروگاه ها 
بــودم و بســیار علاقــه داشــتم بیشــتر از 
ظرفیت هــای بخش خصوصی اســتفاده 
شود. این موضوع همیشه ذهن مرا درگیر 
می کرد. اعداد سرمایه گذاری در آن پروژه ها 
نیز بســیار بزرگ بود که بعدتــر کوچک تر 
شــد. من زمانی تصمیم گرفتم به ســمت 
تأمیــن مالــی پروژه هــای کوچک تــری کــه 
مبتنی بر فناوری هستند )SME(، حرکت 
کنم که یک تجربه مشترک کاری با سازمان 
برنامــه و بودجــه و شــبکه بانکی داشــتم. 
آن زمان پیــش از آنکه نهادســازی صورت 
بگیرد، تسهیلات تکلیفی می گرفتیم. در 
واقع این کار را از ســال های ۷۹ - ۸۰ شروع 
کرده بودیم و یک دبیرخانه بود برای اجرای 
طرح های متخصصان و فارغ التحصیلان 
دانشــگاهی تا این افراد بتوانند کار کنند. 
من آنجا حدود ســه، چهار ســال فعالیت 
کردم و طی این مدت شــاید به بیش از ۸۰ 
پروژه کمــک کــردم و تأمین مالی شــان را از 
نظام بانکــی انجــام دادم. آن زمــان فضای 
ســرمایه گذاری خصوصی چنــدان وجود 
نداشــت. این تغییر از بخش تأمین مالی 
دولتی به بخش خصوصی همراه با چالش 
بود. ما می دیدیم نظام بانکی بسیار غالب 
اســت ولی با وام نمی توان برای بسیاری از 
پروژه هــای بلندمدت تــر و پرخطرتر جذب 
منابع کرد. در نتیجه به این فکر افتادیم که 
خودمان در حوزه سرمایه گذاری نهادسازی 
کنیم؛ این زمینه ای شد برای ایجاد نهاد که 
نتیجه آن همین صندوق توسعه تکنولوژی 
بود. ورود من به صندوق توسعه تکنولوژی 
به این شــکل اتفاق افتــاد که ســهام داران 
پیشین از این کار خسته شده بودند، پس 
با یک ترکیب سهام داری جدید صحبت 
کردیم و آنها این صندوق را گرفتند. در ادامه 
در مأموریت این صندوق بازنگری کردیم، 
با ایــن رویکرد کــه در حوزه ســرمایه گذاری 
خطرپذیــر فعــال شــود و دوره اول هــم در 
زنجیره تأمین تجهیزات الکترونیکی چند 

پروژه را به انجام رساندیم.
ادامه در صفحه 18 

HISTORYتاریخچه

داستان اصلی
L E A D  S T O R Y
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شــاید تــا همیــن چنــد وقــت پیــش 
شناخته شــده ترین روش بــرای کســب عایــدی از 
رمزارزها فــروش آنها در زمــان نوســانات و افزایش 
قیمت بود. اما استیکینگ روشی را عرضه کرده که 
بتــوان بــدون فــروش رمزارزهــا، درآمــد منفعلانــه 
داشت. به بیان ساده استیکینگ فرایندی است که 
کاربــران از نوســانات و افزایــش ارزش رمــزارزی کــه 
نگهداری کرده اند، پاداش دریافت می کنند. شما 
به عنوان مدیر محصول استیکینگ و از نگاه فنی و 
تخصصی ایــن فراینــد را چگونه شــرح می دهید؟ 

نقش استیکینگ در مکانیزم PoS چیست؟
همان طور که گفتید یکی از مهم ترین پیش نیازها برای ورود 
بــه بحــث اســتیکینگ شناســایی مکانیزم های اجمــاع در 
 Proof رمزارزهاست. شناخته ترین مکانیزم اجماع رمزارزها
of Work یا اثبات کار اســت. مکانیزم PoW بــرای ارزهایی 
است که اســتخراج آنها نیازمند مصرف انرژی و تجهیزات 
پیشــرفته اســت. بــرای اینکــه محدودیت هــا و مشــکلات 
مکانیزم اثبات کار از بین رود، مکانیــزم Proof of Stake به 
وجود آمد. در این مکانیزم هر کسی می تواند دارایی هایش را 
در شبکه درگیر کند و کسی که دارایی بیشتری را درگیر کرده، 
شــانس بیشــتری برای تأیید یک تراکنش خواهد داشــت. 
این شــخص که در ادبیات شــبکه های PoS به آن ولیدیتور 

یا اعتبار ســنج گفته می شــود، به ازای زحمتــی که متحمل 
می شود، پاداشی از شبکه دریافت می کند که سهم اوست. 
استیکینگ فرایندی است که از طریق آن اشخاص می توانند 
بــا دارایی انــدک و بدون درگیر شــدن مســتقیم در عملیات 
شــبکه، دارایی هــای خــود را بــه ولیدیتورهــای قابــل اعتماد 
بدهند. با این کار شانس ولیدیتورها برای تأیید تراکنش در 
شبکه بیشتر می شود و در نتیجه احتمال دریافت پاداش نیز 
افزایش می یابد. در این صورت ولیدیتورها بخشی از پاداش 
خود را به آن اشخاص می دهند. فرایند استیکینگ در وهله 
اول باعث می شود افراد فقط منتظر افزایش قیمت و ارزش 
دارایی هایی کــه در کیف پول خــود نگه می دارند نباشــند و 
تنها با نگهداری دارایی ها در هر زمان کسب عایدی داشته 

باشند. 
در وهله دوم فرد علاوه بر نگه داشتن دارایی و کسب عایدی، 
به شبکه نیز کمک می کند. یعنی عملاً وارد چرخه بلاکچین 
و یکی از عناصر تأثیرگذار آن می شود و کمک می کند امنیت 
شــبکه بالا رود و تراکنش ها در شــبکه دقیق تر و درســت تر 
انجــام شــوند. همچنیــن افــراد وارد فراینــدی می شــوند که 
نسبت به سایر فعالیت های مالی ریســک پایین تری دارد. 
شــاید مهم ترین پارامتــری که در اســتیکینگ وجــود دارد، 
بحث مشــارکت در فرایند شــبکه و عدم وجود نهاد واسط 

است.

من با این مسئله که استیکینگ را مانند سپرده گذاری بانکی 
ببینیم، موافق نیســتم. وقتی دارایی تان را در بانک ســپرده 
می کنید، اتفاقاتی که برای آن می افتد از دسترس شما خارج 
است. اما در استیکینگ می توانید اتفاقاتی را که با دارایی تان 
می افتد، دنبال کنید. شما دقیقاً می دانید که دارایی تان در 
یک شبکه مشخص بلاکچینی برای ایفای نقش به عنوان 
یکی از اجزای شبکه است. حتی پاداش آن از پیش تعیین 
نشــده و پــاداش از محل شــبکه به دســت می آید و بــر پایه 
مشــارکت اســت. فرد هم در بالارفتن و هــم در پایین آمدن 

درصد پاداش شبکه سهیم است.

در مورد نحوه محاســبه پاداش بیشــتر 
توضیح دهید. کدام رمزارزها قابلیت استیک شدن 
دارنــد؟ کــدام ارزهــا در نوبیتکــس قابــل اســتیک 

هستند؟
هر شــبکه ای درصد مشــخصی را برای پاداش معرفی کرده 
و درصدها می توانند هر روز تغییر کنند. اکثر شبکه ها یک 
برنامه بلندمدت برای تکمیل ساختار شبکه دارند و بر مبنای 
آن برنامه، درصد پاداش استیکینگ را هم معرفی کرده اند؛ 
یعنی بر مبنای تورم شــبکه یا میــزان ارزهایی که اســتخراج 
خواهند شد، درصد پاداش را مشخص می کنند. اما به بیان 
ساده تر هر شبکه ای درصد پاداشی را مشخص می کند که 

?????????؟؟؟؟؟؟؟؟

رمزارز
CRYPTOCURRENCY

واکنشقالیبافبه
مصوبهدولترئیسی

هیئت تطبیق مصوبات دولت با قوانین که زیرمجموعه 
مجلــس شــورای اســلامی اســت، آیین نامه اســتخراج 
رمزدارایی هــا را مغایــر بــا قانــون دانســته و اعــلام کرده 
اســت که صدور مجوز اســتخراج تماماً بر عهده بانک 

مرکزی است.
طــی آیین نامــه  ابلاغ شــده در خصــوص اســتخراج 

رمزدارایی هــا در آبــان ۱۴۰۱، صــدور مجــوز اســتخراج 
رمزارز به وزارت صنعت، معدن و تجارت یا سازمان های 
مناطق آزادی تجاری - صنعتــی در هماهنگی با وزارت 

نیرو واگذار شده است.
حال محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی 
طی نامه ای بــه رئیس جمهور، ایراد به ایــن آیین نامه را 

NEWSخبر

اینماد اختصاصی صرافی ها
محمدمهــدی فاطمیــان، رئیس 
هیئت مدیــره انجمــن فین تــک از صــدور 
نوعی اینماد اختصاصی برای صرافی های 

ارز دیجیتال خبر داد.

قوانین آسان آلمانی ها
هــدف »قانــون اقتصــاد آینــده« 
آلمان دیجیتالی کردن بازارهای سرمایه از 
طریق انتشار اوراق بهادار الکترونیکی روی 
شــبکه بلاکچین و بهبود قابلیــت انتقال 
مالکیت دارایی های رمزنگاری شده است.

مارکت پلیس
ان اف تی عکاسی

کانن قصد دارد یک مارکت پلیس ان اف تی 
اختصاصــی بــر شــبکه اتریــوم بــه نــام 
Cadabra را راه اندازی کند که به توکن های 

مبتنی بر عکاسی اختصاص دارد.

یک میلیارد دلار طلای 
توکنایز شده

گزارشــی  در   )BAC ( آمریــکا  بانــک 
تحقیقاتــی اعــلام کــرد ارزش بــازار طلای 
توکنایز شــده در مــاه مــارس بــا افزایــش 
سرعت توکنیزاســیون دارایی های واقعی 

از یک میلیارد دلار گذشت.

کمک به شبکه و 
افزایش دارایی

گفت و گو با علی خویی، مدیر محصول 
استیکینگ نوبیتکس  درباره مزایا و 

معایب این سرویس و ویژگی های آن

I N T E R V I E W

تلاش در دنیا بر این است که از روش هایی گوناگون به کسب درآمد از رمزارزها 
پرداخته شود و عایدی صاحبان رمزارزها محدود به زمان خرید و فروش نباشد. 

نوبیتکس نیز به عنوان یکی از صرافی هایی که به گفته خود سعی داشته امکانات 
روز دنیا را در اختیار کاربرانش قرار دهد، در این مسیر تلاش می کند. استیکینگ 
یکی از روش هایی است که کاربران می توانند بدون فروش رمزارزهای خود، درآمد 

کسب کنند. گفت و گوی پیش رو با علی خویی، مدیر محصول استیکینگ 
نوبیتکس درباره این روش، مزایا و معایب آن و محصولی است که نوبیتکس ارائه 

داده است. 

   عکس:  پریا امیرحاجلو
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اينفوگرافيک
I N F O G R A P H I C

درباره تصمیم
به موقع اردوغان

نوآوریدر
سیاستگذاری
صنعتبهچه
معناست؟

چند سال پیش شنیدم که یکی از کارهایی 
کــه اردوغــان در صنعــت خودروســازی 
ترکیــه انجــام داده، ایــن بــوده کــه همــه 
کارخانه هــای تولید ماشــین این کشــور را 
تعطیل و با قراردادهایی که با شرکت هایی 
چون فولکس واگن و رنو و... بســته، صرفاً 
از ظرفیت هــای خطــوط تولیــد آنهــا بــرای 
مونتاژ محصــولات ایــن برندها اســتفاده 
کــرده اســت. ایــده اردوغان هــم ایــن بوده 
که در صنعت هایــی چون خودروســازی و 
هواپیماسازی که برندها و نام های قدیمی 
و شناخته شــده بــا فنــاوری و تبلیغــات و 
سرمایه گذاری زیاد حضور دارند، دست وپا 
زدن بــرای تولیــد حتی بــرای رفــع نیازهای 
داخلــی کشــور یــک اســتراتژی اشــتباه 
اســت، امــا همزمــان بــه دســتور اردوغــان 
سرمایه گذاری زیادی روی تولید یک نمونه 
ماشین برقی در ترکیه از همان دو دهه پیش 
آغاز شــده که آن طور که خبرها می گویند، 
این روزها نتایــج خوبی داده اســت. اواخر 
سال گذشــته میلادی بود که با رونمایی از 
 TOGG ماشین الکتریکی برند T10X مدل
اردوغــان یــک گام بــه رؤیای تبدیل شــدن 
به یکــی از قطب هــای تولید ماشــین های 
برقی )و البته باتری این خودروها( نزدیک 
شده است. در پیچ های مهم تغییر صنایع 
بزرگ، اتخــاذ تصمیم هایی از این دســت 
است که می تواند کشــورهایی را که زمانی 
از یک صنعت جــا مانده بودنــد، به صف 
بازیگران آن صنعت برگرداند. تصمیم هایی 
که به جای پافشــاری بر تولیداتی که هیچ 
شانسی برای رقابت با نمونه های خارجی 
یا جلب رضایت حداقلی مصرف کنندگان 
داخلی ندارند، روی آینده ای سرمایه گذاری 
می کنند کــه شــرایط آن بــا کمــی اغماض 

می تواند برای همه یکسان باشد.

NEWSخبر

سازمان بین المللی انرژی در گزارشی با عنوان »چشم انداز ۲0۲3 اتومبیل های برقی« تصویر روشن تری از یک بازار نوظهور که تاریخ یک 
صنعت را تغییر خواهد داد منتشر کرده است. در اینفوگرافیک زیر نگاهی کرده ایم به مهم ترین آمارهای فعلی بازار خودروهای برقی در دنیا 

که نشان می دهد چطور بازیگران قدیمی و جدید می خواهند از یک تغییر بزرگ در صنعت خودروسازی سهم بیشتری داشته باشند.

آمارهایی از 
یک آینده نزدیک

500
مدل

شمار مدل های الکتریک� موجود
در سال ۲۰۲۲ به ۵۰۰ رسید.

مهم ترین بازارهای فروش خودروهای برق�

چین

%40
اروپا

%15
آمریکا

%20
داخلی ندارند، روی آینده ای سرمایه گذاری 
می کنند کــه شــرایط آن بــا کمــی اغماض 

می تواند برای همه یکسان باشد.


